
*  Ciprian Ioan Streza, Professor of Liturgics, Andrei Saguna Orthodox Theological Faculty, Sibiu. 
Address: Str. Mitropoliei 31, 550179 Sibiu, Romania; e-mail: ciprian_streza@yahoo.com

Das Wiederentdecken der Liturgie – eine Lösung 
für die spirituellen Krisen der heutigen sekulären 

Konsumgesellschaft? 
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Rediscovering the Liturgy - a Solution to the Spiritual Crises of 
Today’s Consumerism?

The post-modern secular society is questioning all traditional Christian values 
in an attempt to create a new kind of religious life and through the transformation 
of old religious elements in something else than religion. This new “religious life” is 
characterized by a process of an overall re-shaping of the whole human world through 
re-absorption, re-melting and re-elaboration of everything it ever carried in it for 
thousands of years of Christianity legacy. In such a situation and context, in order to 
be relevant and survive in a secularist and pluralist society, the Church must first and 
foremost concentrate on its liturgical life, on its rich Christian spiritual tradition. 
Only if the Liturgy becomes again the source of all theological expression, as well as 
of the individual life of each Christian, then the response of the Church to all the 
problems of modernity will be a living, profound, personal and relevant one. 
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In einer Moderne der starken Kontraste, der tiefen Entzweiungen, des 
individualistischen Relativismus, der exzessiven Wertschätzung der biologi-
schen Komponente des Lebens als einzige Form der Vollendung der mensch-
lichen Existenz, die beinahe ausschließlich dem Materiellen zugewandt ist, in 
einer Welt, in der die Werte der christlichen Spiritualität immer mehr in Zwei-
fel gezogen werden, steht das Christentum im Europa unserer Tage vor großen 
und mannigfachen Herausforderungen. Daher muss seine Botschaft wieder 
lebendig, dynamisch und relevant für unsere Zeitgenossen werden. 

Die moderne Konsumgesellschaft gewinnt immer mehr Raum im Be-
wusstsein des Einzelnen und bringt eine neue Sicht auf die Welt und das Le-
ben mit sich, die alle traditionellen christlichen Werte infrage stellt und sich 
durch neue Meinungstrends behauptet, die dem christlichen Ethos zuwider-
laufen. Die neue industrialisierte und exzessiv urbanisierte Welt vertritt ihr 
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